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V elké daňové přesuny u  řady zboží 
a  služeb propočítané ministerstvem 
fi nancí by v  drtivé většině zvedly 

ceny a mírně by také přiživily infl aci. U ně-
kterých politicky nejcitlivějších položek, jako 
je teplo nebo vodné a stočné, které by mohly 
nově spadnout do nejvyšší, 21procentní saz-
by daně z přidané hodnoty, se čekají bouřlivé 
debaty v koalici. Šéf státní pokladny Zbyněk 
Stanjura (ODS) předpokládá, že lídři stran 
uzavřou dohodu nejpozději v prvním květno-
vém týdnu. Po schválení kabinetem má o da-
ňových novinkách už v  červnu začít jednat 
Poslanecká sněmovna.

„Pro vytápění domů a  bytů plynem či 
elektřinou platí 21procentní DPH. Jedině na 
centrální dodávky tepla se vztahuje nejnižší, 
desetiprocentní sazba. Veďme debatu o tom, 
jestli je to fér,“ argumentuje Stanjura. Proti 
snížené sazbě DPH je rovněž u  piva. „Je to 
alkohol a  tam žádný důvod pro to, aby byl 
daňově zvýhodněn, osobně nevidím,“ dodal 
ministr fi nancí.

Představitelé koalice se často odvoláva-
jí na třicítku loňských doporučení Národ-
ní ekonomické rady vlády. Ta však zvýšení 
daně u tepla či vodného a stočného nenavrh-
la. Některé dodatečné náměty měli přinést 
odborníci vládních stran nebo předsedové 
poslaneckých klubů. „Vést politický souboj 
o  položku, která vynese sto milionů korun, 
nedává z  pohledu státního rozpočtu zatíže-
ného třistamiliardovým schodkem smysl,“ 
podotkl šéf státní pokladny.

Z propočtů rezortu fi nancí plyne, že změ-
ny DPH by mohly vynést až 24 miliard korun. 
Stanjura přesto trvá na tom, že zjednoduše-
ní daňového systému, tedy zrušení nejnižší 
desetiprocentní sazby DPH a  snížení stáva-
jící 15procentní sazby, má být rozpočtově ne-
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utrální. „Dvě sazby DPH jsou lepší než tři. Při 
13procentní sazbě je propočet mírně defi cit-
ní, při 14procentní mírně pozitivní. Pohybuje 
se to v  jednotkách miliard. V  celkovém vý-
nosu DPH je to vlastně zanedbatelné,“ uvedl.

Podle informací České televize by se ny-
nější snížené sazby DPH deset a patnáct pro-
cent měly sloučit na 14 procentech, zároveň 
by se některé položky přesunuly ze sníže-
ných sazeb do základní 21procentní sazby. 
Stanjura však odmítl, že by něco takového 
navrhoval. „Jedná se pouze o analytické vý-
počty, na jejichž základě bude koalice posu-
zovat případné změny. Také ODS teprve čeká 
jednání o úpravě DPH, pak budeme jako vlá-
da hledat kompromis,“ nastínil ministr.

Nelze vyloučit, že dosavadní systém na-
konec dozná jen dílčích změn. Přesuny 
v sazbách DPH kritizuje KDU-ČSL i Piráti se 
STAN. „Dlouhodobě se kloníme spíše k  za-
chování třech sazeb, kdy v té nejnižší by měly 

být výhradně položky sociálně či zdravotně 
citlivé. Teplo nebo vodné a stočné v nejvyšší 
sazbě vnímáme jako velmi problematické,“ 
řekl šéf lidoveckých poslanců Marek Výbor-
ný. Dohoda o  žádné daňové položce zatím 
podle něj není na stole.

STAN bude při jednáních tlačit vlastní ná-
vrhy. „Obsahují mimo jiné zachování tří sa-
zeb DPH. V  nejnižší sazbě chceme základní 
potraviny a základní sociální a zdravotní ko-
modity – tedy i vodné a stočné,“ uvedl před-
seda STAN Vít Rakušan.

Výhrady mají i  fi rmy. Nesouhlasí přede-
vším s  převedením ubytovacích a  stravova-
cích služeb do nejvyšší, 21procentní sazby. 
„Až čtyřicet procent podniků by čelilo vážné-
mu ohrožení své existence, v závěru by byla 
snaha o zvýšení příjmů do státního rozpočtu 
kontraproduktivní,“ míní šéf Asociace hotelů 
a restaurací Václav Stárek.

Podobně hovoří i  gastronomický byznys. 
„Blížíme se stavu dokonalé cenové elasticity 
a zvýšení sazeb DPH nepřinese státu kýžený 
efekt. V době, kdy ostatní státy snižují sazby, 
aby podpořily covidovou pandemií zasažené 
obory, česká vláda se jim snaží tímto krokem 
podkopnout nohy,“ uvedla ředitelka Asociace 
malých a středních podniků Eva Svobodová.
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